
  سمانه صادقی
حس�نعلي منصور ن�وه دخت�ري حس�ن رئيس 
ظهير الملك و اولين دبيركل ح�زب ايران نوين، 
از جمله ش�خصيت هاي موثر تاريخ معاصر است 
كه پس از احراز پس�ت نخس�ت وزي�ري به جاي 
اس�دالله علم، باهدف نزديکی بيش�تر كشور به 
امريکا، دس�ت به تصويب قانون كاپيتولاس�يون 
زد. قانوني ك�ه به موجب آن اتباع و مستش�اران 
امريکايي در ايران مصوني�ت قضايي مي يافتند. 
البته تصويب اي�ن قانون با واكنش و س�خنراني 
تند امام خميني در چهارم آبان ماه 1343 همراه 
ش�د و در پي آن امام خميني دستگير و به تركيه 
تبعيد ش�دند. به موجب پخش اي�ن خبر، در روز 
يکم بهمن ماه 1343 حس�نعلي منصور در مقابل 
مجلس ش�وراي ملي توس�ط محم�د بخارايي از 
اعضاي مؤتلفه اس�لامي، اعدام انقلابي شد و در 
بيمارس�تان پارس ته�ران عمرش پاي�ان يافت. 
با بهمن دان بازيگ�ر نقش حس�نعلي منصور در 
مجموع�ه تلويزيوني معم�اي ش�اه در خصوص 
اين مجموع�ه و علاقه من�دي مخاطب�ان به آثار 
تاريخي به گفت وگو نشس�تيم كه در پي مي آيد. 

   
چه عاملي سبب شد بازي در اين مجموعه 
را بپذيري�د؟ گويا ب�ه ب�ازي در نقش هاي 

تاريخي علاقه منديد؟ 
بله. من در سريال هاي تاريخي بسياري بازي كردم، 
اما اينكه بخش��ي از تاريخ معاصر را به تصوير بكشم، 
بايد بگويم پيش از اين هم در س��ريال محاكمه نيز 
بازي كردم و در نقش رئيس شهرباني رضا شاه بودم 
يا در سريال »آفتاب و زمين« كه زندگي پدر حضرت 
امام )ره( را به تصوير مي كش��يد يا سريال هاي ديگر 
همه برگ هايي از تاريخ معاصر كشور بودند. فعاليت 
در سريال هاي تاريخي خوب است و من به بازي در 
اين ژانر علاقه مندم چون برگ هايي از تاريخ معاصر 
كشورمان اس��ت. تاريخ معاصر وقتي جان مي گيرد 
براي آيندگان و كساني كه در آينده آن را تماشا كرده 

يا مرور مي كنند مفيد است و چه بهتر كه حداقل ما 
هم سهمي در آن داشته باشيم. 

بيش�تر عل�ت انتخابت�ان فيزي�ك بدن و 
چهره تان بوده است؟

 بله، نزديكي چه��ره من به حس��نعلي منصور علت 
انتخاب كارگردان بوده است. 

 از چ�ه منابعي براي نزديك ش�دن به اين 
نقش كمك گرفتيد؟

 براي شناخت حسنعلي منصور از كتب و منابعي كه 
موجود اس��ت، مدد گرفتم ولي امكان نمايش همه 
آنچه در كتب آمده ب��ود وجود نداش��ت، در نتيجه 
بيش��تر آنچه خواس��ته كارگردان و مطابق متن بود 
را انج��ام دادم. البته براي نزديك ش��دن به حالات 
منصور طبق آنچه در كتاب ها آمده و گفتار كس��اني 
كه ايشان را ديده و من با ايشان گفت وگو كرده بودم 

و راهنمايي هاي كارگردان عمل كردم. 
 چقدر با اين ش�خصيت پيش�تر آشنايي 

داشتيد؟
 فق��ط در كت��ب در رابطه با ايش��ان خوان��ده بودم. 
حسنعلي منصور بزرگ زاده بود و به لحاظ ديپلماتيك 
سياستمدار، حتي پدرش هم آدم كوچكي نبود. وي 
براي تصويب نهايي »كاپيتولاسيون« و رسيدن آن 
به مجلس اصرار فراواني داشت، اما با توجه به اينكه 
حضرت امام )ره( در صحبت هاي خود مردم را نسبت 
به چگونگي و پيامدهاي »كاپيتولاس��يون« هوشيار 
كرد همين مسئله سبب صدور دستور تبعيد امام در 
سال 1343 از سوي منصور ش��د. از طرفي تصويب 
كاپيتولاس��يون و تبعيد امام سبب ترور منصور شد. 
بنابراين يك عمر كوتاه ديپلماتيك داشت و من هم 

براساس آنچه مي دانستم بازي كردم. 
ناگفت��ه نماند ه��ر ك��دام از پلان هايي كه ش��ما در 
رابطه ب��ا منصور ديدي��د، مثل نصب مدال توس��ط 
شاه به س��ينه اش يا مصاحبه و نشست و برخاست ها 
پلان هايي بود كه من از روي عكس هاي ايشان كه در 

مراسم ها داشتند، الهام گرفتم. 
بازي در اين سريال چقدر سبب علاقه مندي 

شما به تاريخ معاصر شد؟ 
من به مطالع��ه تاريخ معاص��ر و به ط��ور كل تاريخ 
كش��ورم علاق��ه دارم، ام��ا متأس��فانه باي��د بگويم 
مخاطبان ايراني ثانيه هاي مطالعه ش��ان نس��بت به 
تمام كش��ورهاي ديگر خيلي كم است و اين فاجعه 
اس��ت. ما نمي توانيم بگوييم هر ايراني در س��ال 48 
س��اعت يا 72 س��اعت مطالعه دارد چون مطالعه اي 
ندارند، اما زماني كه نوشتار تبديل به تصاوير مي شود 
باعث هيجان مخاطب و تماش��اي آن واقعه مي شود. 
چون مردم بيشتر دوس��ت دارند ببينند و بشنوند تا 
اينكه خودشان مطالعه كنند. بله از اين لحاظ اين اثر 
و ديگر آثار تاريخي مي توانند اثر  گذار باشند، زيرا از 
اين طريق در مخيله بيننده مي نشينند و سبب لذت 
بيننده مي شوند. بيننده اين طريق مي تواند تاريخ را 
پيگيري كند. اگر شما همين مس��ئله تاريخ معاصر 
و واقعه ترور حس��نعلي منصور را تبدي��ل به كتاب 
كنيد شايد اگر هزار جلد چاپ شود، 10 جلدش هم 
فروش ن��رود، ولي زماني كه همي��ن موضوع تبديل 
به تصوير مي ش��ود ممكن اس��ت از 10 هزار نفر، 9 
هزار و 200 نفر آن را تماش��ا كنن��د. مجموعه هاي 
تاريخي مانند »معماي شاه« مي تواند مثل كتابي در 
آرش��يو آثار باقي بماند. همانطور كه هنگام تماشاي 
كارهاي مربوط به زمان قاجار به دليل ديدن لباس ها، 
دكور، ديالوگ ها و. . . و دارا بودن ويژگي هاي خاص 
احساس لذت مي كنيم، »معماي شاه« نيز مي تواند 
براي آيندگان مفيد باش��د. مخاطبان ما با كارهاي 
تاريخي اي كه از تلويزيون پخش مي ش��وند ارتباط 
خوبي برقرار مي كنند و اين به دليل لوكيش��ن هاي 
جديد مانند كاخ ها و بناها و همچنين جذابيت هاي 
بصري و رنگ و لعاب خوبي اس��ت كه براي مخاطب 

جالب خواهد بود. 
اما گويا مردم كمي نسبت به مطالعه تاريخ 
كم لطف شده اند. اين مسئله در اكران فيلم 

يتيم خانه ايران محسوس بود. 
بايد ما به اين موضوع از مناظر مختلفي نگاه كنيم يا 
بيننده ها با آن كارگردان مشكل دارند يا با بازيگر يا با 
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من به مطالعه تاريخ معاصر و به طور 
كل تاريخ كش�ورم علاق�ه دارم، اما 
متأسفانه بايد بگويم مخاطبان ايراني 
ثانيه هاي مطالعه شان نسبت به تمام 
كشورهاي ديگر خيلي كم است و اين 
فاجعه اس�ت. ما نمي توانيم بگوييم 
هر ايراني در س�ال 48 ساعت يا 72 
ساعت مطالعه دارد چون مطالعه اي 
ندارند، اما زماني كه نوشتار تبديل به 
تصاوير مي شود باعث هيجان مخاطب 

و تماشاي آن واقعه مي شود

براي شناخت حسنعلي منصور از كتب و 
منابعي كه موجود است، مدد گرفتم ولي 
امکان نمايش همه آنچه در كتب آمده 
بود وجود نداشت، در نتيجه بيشتر آنچه 
خواسته كارگردان و مطابق متن بود را 
انجام دادم. البته براي نزديك شدن به 
حالات منصور، طب�ق آنچه در كتاب ها 
آمده و گفتار كساني كه ايشان را ديده 
و من با ايشان گفت وگو كرده بودم و  نيز 
راهنمايي ه�اي كارگ�ردان عمل كردم

  سيد جواد ميرسليمي
سال هاس��ت كه اسناد و 
مداركي درب��اره انقلاب 
اس��لامي جم��ع آوري 
مي كن��م. روزي يك��ي 
از دوس��تان عزي��زم كه 
مش��غول  مي دانس��ت 
گردآوري مطالبي در باره 
مجاهد مصل��ح حضرت 
آيت الله طالقاني هستم، 
مقاله اي برايم فرستاد با عنوان »22 بهمن روز تحصن 
دانشگاهيان« و در آن به تحصن اساتيد دانشگاه پرداخته 
و ذكر خيري هم از مجاهد و مبارز نستوه مرحوم آيت الله 
طالقاني ش��ده بود. مقاله را خوان��دم و درصدد برآمدم 
اطلاعات بيشتري در باره تحصن اساتيد و افراد دخيل 
در آن پيدا كنم. در همين جست وجوها بود كه ناگهان 
دستنوشته نه چندان خوانايي به دستم رسيد كه در آن 
به شرح ماجراها و وقايع تحصن دانشگاهيان در دانشگاه 
تهران پرداخته بود. جذابيت ماجرا و نيز اقدام شجاعانه 
و جسورانه آن اس��اتيد بنده را به صرافت انداخت تا در 
جست وجوي پيدا كردن نويسنده آن دستنوشته برآيم. 
سرانجام بعد از دوندگي فراوان نويسنده جزوه را كه در 
مؤسسه لغتنامه دهخدا مش��غول به كار بود يافتم. وي 
مردي موقر و ميانسال و شايد هم كمي پير مي نمود. بعد 
از آشنايي با ايشان از انگيزه و اشتياق قلبي ام نسبت به 
حركت شجاعانه و انقلابي استادان دانشگاه در شب هاي 
انقلاب سخن گفتم و تأكيد كردم اين نوشته جزو اسناد 
انقلاب اسلامي است و بهتر است چاپ شود و در اختيار 
همگان قرار گيرد تا با مطالعه آن م��ردم ايران و به ويژه 
جوانان در جريان مبارزات و ايثارگري هاي دانشگاهيان 
قرار گيرند و از اين رهگذر بدانند چه عوامل و عناصري 
دست به دست هم دادند تا هم پديده شكوهمند انقلاب 
پديدار شود و هم سندي آشكار از فعاليت هاي مبارزاتي 
بخشي از فرهيختگان جامعه ايران در آن لحظات حساس 
باشد. اين استاد ارجمند وقتي از انگيزه هاي دروني ام براي 
ثبت اين ماجرا در تاريخ مبارزات مردم ايران مطلع شدند 
گفتند: »من هم قصد چاپ و انتشار آن را داشتم، ولي بعد 

منصرف شدم.« به هر حال بعد از صحبت هاي مقدماتي 
ايشان متقاعد شدند جزوه را براي تكميل شدن در اختيار 
اينجانب بگذارند. بنده نيز بنا بر اشتياق زايدالوصفي كه 
براي تكميل اين جزوه داشتم، براي پيدا كردن يكايك 
اس��اتيدي كه در تحصن نقش فعال داشتند به اينجا و 
آنجا، دانشكده ها، ادارات و. . . مراجعه كردم تا بلكه بتوانم 
سرنخي از آنان و در صورت امكان ردي از مدارك، اسناد، 
عكس ها يا مطالب��ي مربوط به اين تحص��ن پيدا كنم. 
متأسفانه بعضي از اساتيد بيمار و برخي فوت كرده بودند؛ 
عده اي خارج از كش��ور و تعدادي دست نيافتني بودند، 
اما به رغم همه اينها بسياري را يافتم و موضوع را با آنان 
در ميان نهادم. عده اي خوشحال شدند و برخي قضيه 
برايشان علي السويه بود و تعداد كمي هم مخالف چاپ و 
انتشار آن بودند. به هر صورت انگيزه اصلي گردآورنده از 
چاپ اين كتاب همانا معرفي اساتيد و دانشگاهيان مبارز 
و متعهد به جوانان اين مرز و بوم و نيز شناسايي زمينه ها 
و عواملي بوده است كه منجر به ش��كل گيري انقلاب 
اسلامي شد. لازم به توضيح است همه مطالب مندرج 
در اين كتاب مورد قبول گردآورنده نيست و اگر در آن له 
يا عليه كسي حرف و سخني رفته است بايد اين نكته را 
يادآور شد كه اولاً اظهاراتي كه در اين كتاب در باره افراد 
شده و نيز نقد رفتارها و عملكردهاي آنان از موقعيت هاي 
ويژه و حساسي برخاسته است كه بايد به اقتضاي همان 
شرايط به آن نگريست، ثانياً از آنجا كه افكار و روحيات 
انسان ها همواره دس��تخوش دگرگوني و تغيير است، 
محتمل است كه با گذشت 35 سال از اين ماجرا افرادي 
كه به دلي��ل افكار و خصوصيات روحي، ش��خصيتي و 
منشي شان مورد انتقاد يا تحسين قرار گرفته اند، تغييرات 
روحي و فكري زيادي كرده باشند و اظهاراتي كه در باره 
برخي ويژگي هاي آنان در آن مقطع زماني شده است با 
واقعيت امروزي شان چندان سازگار نباشد. به هر تقدير 
درج اين مطالب خداي ناكرده براي تخريب شخصيت 
كسي نيست و اگر در شرح ماجراها و نقد رفتارهاي افراد 
بر قلم سهو يا خطايي رفته است، پيشاپيش از آن عزيزان 
پوزش مي طلبيم. نكته ديگر آنكه چنانچه خوانندگان 
محت��رم و عزيزاني كه ب��ه نحوي در ماج��راي تحصن 
شركت داشته اند، اسناد و مداركي به جز مواردي كه در 
كتاب آمده است در اختيار دارند، مي توانند به منظور رفع 
كاستي هاي كتاب و ثبت و ماندگاري آن در تاريخ آنها 
را در اختيار گردآورنده قرار دهند تا در چاپ هاي بعدي 
از آنها استفاده شود. در خاتمه از تمامي دست اندركاران 
انتشارات قصيده سرا به ويژه مديريت محترم آن جناب 
آقاي ناصر ايجادي و همين طور برادر ارجمندم جناب 
آقاي علي قاس��مي ويراستار و ساير دس��ت اندركاران 

صميمانه تقدير و تشكر مي كنم.

 مروري بر اثر نو انتشار
» از تحصن تا بازگشايي «

روايتي ناب از خروش 
دانشگاه بر استبداد
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دغدغه ها و چالش هاي ايفاي نقش حسنعلي منصور در سريال معماي شاه در گفت و گوي »جوان« با بهمن دان
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 مردم دوست دارند 
تاریخ را ببینند تا  اینکه بخوانند

متن كار. من زماني كه به عنوان يك بيننده فيلم 
را مي بينم و آن را مي خواه��م به ديگران منتقل 
كنم، مي گويم اي��ن فيلم خوب اس��ت يا خوب 
نيس��ت. وقتي در جمعي چني��ن مطلبي عنوان 
مي شود آن عده براساس حرف من به تماشاي آن 
فيلم مي روند يا نمي روند و من فكر مي كنم اين 
فيلم قرباني همين مسئله شده است. نه يتيم خانه 
ايران بلكه خيلي از كارهاي ديگر در سينماي ما 
قرباني چنين پيش داوري هايي مي شوند. البته 
مسئله س��ينما مقوله اي اس��ت كه خود مديران 
سينمايي بايد در موردش تصميم بگيرند. با اين 
روشي كه مديران سينمايي ما در پيش گرفته اند 
و جلو مي روند، س��ينماي ما نمي تواند سينماي 
موفقي باش��د. س��ينماي ما نمي تواند سينماي 
كارگشايي باشد و بيزينس و برگشت پول داشته 
باشد. چون درتمام دنيا صنعت سينما حرف اول 
را در كسب درآمد مي زند. هم به لحاظ هزينه و 
هم به لحاظ درآمدزايي. ولي شما نگاه كنيد در 
ايران مي خواهند با كمترين هزينه بهترين فيلم 
را بس��ازند و با ش��عار پرهزينه ترين فيلم تاريخ 
سينماي ايران، بيننده را به سمت سينما بكشند و 
اينطور نمي شود. مردم ما آن مردم سابق نيستند 
چون همه فيلم ها را مي شناسند و نقد مي كنند. 
امروز بيننده ها با هم مي نشينند و فيلم ها را نقد 
مي كنند. ببينيد فيل��م قيصر را كه مردم ديدند، 
بر چه اساسي بوده. مسعود كيميايي امروز همان 
مسعود كيميايي ديروز است كه قيصر و گوزن ها 
را ساخت و با بليت پنج ريال به فروش بالا رسيد 
يا فيلم سلطان قلب ها. حال نگاه كنيد با بليت 10 
يا 15 هزار تومان چق��در  فروش داريم. خب بايد 
بگوييم اصلًا در اين س��ينما بسته است چون ما 
س��ينما نداريم. ما زماني سينما داريم كه در 24 
ساعت روز فيلم اكران شود، نه اينكه وقتي ساعت 
9 شب مي شود سينما تعطيل  شود. همچنين ما 
چند س��ينما داريم كه متعلق به حوزه هنري يا 
ارشاد است كه گاهي مي گويند ما فلان فيلم را به 
فلان علت پخش نمي كنيم. وقتي وزارت ارشاد 
مجوز س��اخت و نمايش مي دهد چطور فيلم از 
پرده پايين آورده مي ش��ود. اصلًا فكر نمي شود 
كه كس��ي زندگي اش را براي س��اخت اين فيلم 
گذاشته است! مجوز يعني چه؟ مثل اين است كه 
از شهرداري مجوز كوبيدن و ساخت خانه مان را 
بگيريم ولي بعد از آنكه كوبيده شد كسي بيايد و 
بگويد اجازه ساخت نداري! پس مجوز من به چه 
درد مي خورد؟! حال در اين فرصت كم نمي توان 
خيلي مسائل را مطرح كرد، ولي سينمايي وجود 

ندارد كه راجع به آن صحبت كنيم. 
 چط�ور مي ت�وان مخاط�ب را ج�ذب 

سريال هاي داخلي كرد؟ 
 سينما كه هيچ، چون مديران ما نمي دانند چطور 
مي توان مخاطب را جذب كرد. در تلويزيون هم 
همين اس��ت. به نظر ش��ما علت آنكه مخاطب 
سريال هاي 300 قسمتي و فيلم هاي ترك را در 
ماهواره مي بيند چيس��ت؟ براي چه بينند ه هاي 
ما جذب سريال هاي آنها مي شوند، چه چيزي در 
اين 300 قسمت هست كه مخاطب ايراني جذب 
آن مي شود. خب اينكه ساده است وقتي چنين 
قصه هاي��ي مي تواند مخاطب خ��ودش را جذب 
كند ما كه بيشتر از آنها داستان و قصه  داريم كه 
مي تواند جذاب باشد. چرا ما مي آييم سريال هايي 
مي سازيم كه مردم جذب كه نمي شوند هيچ فرار 

هم مي كنند. 
مگر مي ش��ود همه داروها براي هم��ه بيماران 
جواب بدهد و همه نس��خه ها ب��راي همه مردم 
يكي باش��د. زمان��ي كه ما ات��اق فك��ر نداريم و 
باري به هر جهت تصمي��م مي گيريم اوضاع اين 
مي ش��ود. زماني بود كه مي گفتند فردين با يك 
دوربين و عده اي راه مي افتن��د در جاده اي فيلم 
بس��ازند. خب با آن وضعيت ببيني��د چقدر آدم 
هم جذب مي كردن��د، ولي امروز ب��ا همه نيرو و 
امكانات نمي دانن��د چه بس��ازند. زماني هم كه 
مي خواهن��د بس��ازند دائم تذكر داده مي ش��ود 
كه اين موض��وع با فرهنگ م��ا همخواني ندارد، 
بسازيم هم يك عده مثل پزش��كان يا پرستاران 
يا وكلا اعتراض مي كنند. خ��ب پس از چه فيلم 
بسازيم؟! بگذاريم همين شبكه هاي ماهواره اي 
براي ما فرهنگسازي كنند، بگذاريم آقاي سعيد 
كريميان براي ما فرهنگسازي كند. زماني كه ما 
جا خالي مي دهيم دقيقاً دشمن از همان جا خالي 
ما استفاده مي كند. آمدند و گفتند شبكه جم با 
60- 50 نفر فعاليت مي كند. خب صدا و سيماي 
ما با سازماني به اين عريض و طويلي و اين همه 
حقوق بگير اصلًا بازدهي اش چيس��ت؟! آنها كه 
مخاطب بيش��تر دارند چون آنه��ا بيزينس من 
هستند و مي دانند مردم چه مي خواهند و چون 
بودجه دولتي ندارند براي جذب مخاطب تلاش 
بيش��تري مي كنند، اما راديو و تلويزيون داخلي 
با وجود مث��لًا 30 هزار كارمن��د توليدي ندارد و 
دائم تكراري پخش مي كند. به قول قديمي ها دو 
سيخ جيگركه سفره قلمكار نمي خواهد. اگر قرار 
است دائم تكراري پخش شود كه اين همه آدم و 

هزينه سازي براي چيست؟!
 از طرف�ي در اكث�ر تولي�دات ه�م ب�ا 
چهره ه�اي تکراري بازيگ�ران روبه رو 

هستيم... 
 بله. اينها دوس��تان ما هس��تند، اما به قول خانم 
بنده آدم وحشت مي كند كه دائم اين هنرمندان 
را مي بيند چون از بس نخوابيده اند و كار كرده اند 
خسته به نظر مي رسند. آخر به چه درد مي خورد 
كه دائم آقاي X را در اين فيلم و آن سريال ببيني. 
اينجا دزد اس��ت و آنجا لباس روحاني پوش��يده 
است. اينجا يك همسر دارد آنجا سه همسر دارد. 
مسئله اين است كه تمام قبح ها را از بين برده ايم. 

يك روز من شاكي بودم از اينكه چرا اجازه داده 
مي شود لباس روحانيت تن بعضي افراد در فيلم ها 
و سريال ها باشد. خود من بازيگرم، اما هيچ گاه به 
خودم اجازه نمي دهم كه لباس روحانيت را به تن 
كنم. مثلًا زمان ش��اه هم اج��ازه نمي دادند هيچ 
كس لباس س��ربازي به تن كند و برود كارگري 
 كند. بعضي از لباس ها جاي��گاه و حرمت دارند. 
خب آقاي X را كه همه مي شناس��يم در يك جا 
نقش فردي سه همسري را ايفا مي  كند و بعد در 
كار ديگر نقش روحاني را ايفا مي كند. من خودم 
به چنين انتخاب هاي��ي خرده مي گي��رم. واقعاً 
اين رفتار يعني چه! يعني مق��ام روحانيت را در 
اين حد پايين آوردند! ول��ي بعضي ها مي گويند 
اشكالي ندارد و بايد باش��د، اما من مي گويم چرا 
بايد چنين چيزي باش��د. چون لباس روحانيت 
به اعتقاد من خيلي مقدس است و در تن بعضي 
افراد نمي گنجد. وقتي به تن برخي افراد شد قبح 
آن لباس مي ريزد. واقعاً نمي دانم شايد بيننده ما 
هم امروز به همين خاطر علاقه اي به تماشاي آثار 
داخلي ندارد و 500 كانال رنگارنگ ماهواره اي اش 

را تماشا مي كند. 
از مصائب نقش تان و بازخوردهايي كه از 

بازي در اين نقش گرفتيد، بفرماييد. 
سريال هاي تاريخي هميشه يك پاي ثابت دارد 
كه همواره راضي اند و آن پاي ثابت مديران شبكه 
و عوامل كار مي ش��وند و پاي دوم مردم هستند. 
حال مردم راضي هستند يا نه آن بخشي است كه 
بايد از مردم جويا ش��د. در كارها همين بازخورد 
سريال های در ش��بكه هاي مجازي، خيابان ها و 
مهماني ها بيشتر نقد و بررسي مي شود و آنجاست 
ك��ه آدمي متوجه مي ش��ود س��ريالی كه پخش 
مي ش��ود خوب يا بد يا ضعيف است. در نتيجه از 
نوع دوم كه مردم هس��تند بايد بازخورد سريال 

را جويا شد. 
از ح�وادث انق�لاب خاط�ره  خاص�ي 

داريد؟ 
بله از انقلاب خاطره دارم، ام��ا نمي توانم بگويم 
چه اتفاقاتي برايم خاطره است، اما به خاطر دارم 
زماني كه در دوران شاه به عنوان گروهبان دوم در 
نيروي دريايي خدمت مي كردم روزي در بازگشت 
به منزل، مادر بزرگم جلوی راهم را گرفت و نوار 
كاستي به دستم داد و گفت بيا پسرم اين را گوش 
كنيم ببينيم چيست؟! چون خانواده ام مذهبي 
بودند هميشه پنج شنبه ها در منزل روضه خواني 
داش��تيم. گويا اين نوار را در مراسم روضه خواني 
به مادربزرگم داده بودند. من نوار را آوردم و با هم 
گوش كرديم. نوار صحبت هاي امام بود. در واقع 
آن زمان صحبت هاي امام كاست وار به دست ما 
مردم مي رسيد. عكس ايشان را هم اولين بار در 
سال 56 ديدم و به هر تقدير همين مسائل باعث 
فرار ما از نظام سربازي ش��د. همانطور كه گفتم 
خانواده ما مذهبي بودن��د و تمام برادرها و حتي 
خودم آن زمان در مدرس��ه تعليمات اس��لامي 
س��يد عزيز الله اردبيل��ي درس خواندي��م. البته 
سال هاي قبل از انقلاب تعليمات اسلامي خيلي 

بيشتر دنبال مي شد. 
با اين اوصاف چطور وارد حرفه بازيگري 

شديد؟
آنقدر خط زندگي من عجيب و غريب اس��ت كه 
مي گويم خداون��د همانند س��وزن بان خط ريل 
زندگي ام را هميشه عوض كرده و من هم راضي 
هستم به رضاي او كه حتماً خوب هم بوده است. 
همانطور كه گفت��م حتي به خاط��ر آنكه بعد از 
مدرس��ه تعليمات اس��لامي بايد به حوزه آقاي 
ش��اه آبادي مي رفتيم برخي از دوس��تانم ملبس 
ش��دند. ولي من از كلاس نهم به بعد به مدرسه 
آقاي ش��اه آبادي نرفت��م و مس��يرم زندگي ام از 
دوستانم جدا شد ولي آنها راهشان را ادامه دادند و 
ملبس شدند و حتي عده اي از ايشان هم در جنگ 
شهيد شدند. البته برخي هم مثل من وارد بازار و 

كار اقتصادي شدند. 
 در پايان بفرمايي�د بازيگران ما چطور 
مي توانن�د بر چرخ�ه اخلاق�ي جامعه 

تأثيرگذار باشند؟ 
 بس��يار راحت مي توانند تأثير گذار باشند، اما به 
نظر من اول باي��د درس اخلاق به ايش��ان داده 
شود. چه اش��كالي دارد كه هنرمندان هم درس 
اخلاق بياموزند و آن را اشاعه دهند. خود من هم 
درس اخلاق مي آموزم و اس��تادم آقاي سبحاني 
فرد است. واقعا! چه اش��كالي دارد؟! چرا درست 
ياد نگيرم كه درست اش��اعه بدهم. من از زماني 
كه خدمت استاد رفتم، بس��يار نظرم تغيير كرد. 
من بازيگر اگر بخواهم از اخلاقي��ات بگويم بايد 
اول خودم اخلاقم را درست كرده باشم. وقتي من 
نوعي درست آموزش نديده ام چه نكته اخلاقي اي 
را به مخاطب مي خواه��م منتقل كنم. وقتي من 
بازيگر دوربين مخفي س��راغم مي آي��د و در آن 
ش��رايط قرار مي گيرم و زيرگوش طرف مي زنم! 
چه اخلاقي است كه در برخورد با ديگران دارم. 
ما اين خصوصيات اخلاقي را به كجا مي خواهيم 

منتقل كنيم. 
جواب ش��ما اين اس��ت كه هر ف��ردي از جمله 
هنرمند اگر خوش اخلاق نيست بايد ابتدا اخلاق 
و رفتارش را با گذران��دن دوره هايي يا مطالعاتي 
حس��نه كند چون حتي لباس پوشيدن هنرمند 
هم در جامعه ممكن اس��ت الگو شود. در نتيجه 
كسي كه در اجتماع ديده مي شود لازم است اين 
مسائل را رعايت كند. از آن گذشته شما وضعيت 
پوشش و ظاهر همين جوانان امروز كه الگوهاي 
نسل آينده هستند را در نظر بگيريد، فاجعه است. 
ببينيد دخترانمان كه الگوهاي نسل فردا هستند 
با صورت ها يش��ان چه كار مي كنند؟! واقعا اينها 

چطور مي خواهند الگوي بچه هاي فردا شوند؟!


